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Wij verzorgen álle benodigde tekeningen en 

berekeningen voor uw omgevingsvergunning.

WWW.OTTETEKENBURO.NL

Gatenisse 35 • 4416 HT Kruiningen • Tel. 0113-382896

PA L L E T S

W W W . K O S T E N P A L L E T S . N L

YERSEKE - TEL. 06 - 51 88 40 50
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Meditatie

Hoeveel de volgelingen des Heeren terugontvangen

“En Jezus antwoordende zeide: Voorwaar 

zeg Ik ulieden: Er is niemand, die verlaten 

heeft huis of broeders of zusters of vader 

of moeder of vrouw of kinderen of akkers 

om Mijnentwil en des Evangelies wil, of hij 

ontvangt honderdvoud nu in dezen tijd, 

huizen en broeders en zusters en moeders en 

kinderen en akkers, met de vervolgingen, en 

in de toekomende eeuw het eeuwige leven.”

Markus 10:29-30

Hoorden we in de vorige overdenking, 

dat het niet weinig is, wat de volgelingen 

des Heeren verlaten, uit bovenstaande 

tekst blijkt dat ze oneindig meer terug-

krijgen. Ze ontvangen honderdmaal meer 

terug. En dat is geen overdrijving. Bedenk 

slechts, zij verlaten aardse genoegens. Zij 

ontvingen een geestelijke blijdschap, die 

David uit deed roepen: “Gij hebt vreugde 

in mijn hart gegeven, meer dan ten tijde 

als hun koren en hun most verme-

nigvuldigd zijn”, (Psalm 4:8).

Wel, kind des Heeren, wat 

blijdschap smaakt onze ziel, 

als Jezus ons naar het hart 

spreekt, als Hij onze schuld 

uitdelgt, ons kust en omhelst. Eén ant-

woord van ’s Heeren lippen, doet een jaar 

verdriet vergeten.

De volgelingen des Heeren verlaten 

wereldse vrede. Maar wat een zoete vrede 

ontvangen zij weer, een vrede, die alle 

verstand te boven gaat. O, laat Hij Zijn 

bloed eens sprenkelen op uw door schuld 

en zonde beroerde ziel, dan is het vrede. 

Dan hebben we vrede met God, vrede 

met Mozes, vrede met het gedierte der 

aarde. Ja, een vrede die nooit van ons zal 

weggenomen worden. Het is waar, de 

volgelingen des Heeren hebben huizen 

te verlaten. Die huizen waar gevloekt, 

gespot, waar Gods waarheid verloochend 

wordt. Soms wel, om der waarheid wil, het 

huis waarin zij werden opgevoed. Maar 

lieve huizen ontvangen zij terug. Denk 

maar eens aan dat lieve bedehuis, aan al 

die pleisterplaatsjes, die geestelijke 

herbergen, die huisjes, waarin 

men u zo gaarne als een broe-

der of zuster in de genade ont-

vangt. Waar de Heere geëerd 

en geprezen wordt, waar men 

gezamenlijk bidt en zingt. En Ds. G. van Reenen
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dan tenslotte het eeuwig Vaderhuis met 

zijn vele woningen.

De volgelingen des Heeren hebben vaak 

hun familie de rug toegekeerd, maar zij 

ontvangen een veel grotere familie terug. 

Zij ontvangen broeders en zusters, dat 

zijn degenen die door die zelfde wonder-

geboorte een aanzijn verkregen in Sion, 

die dan ook met hen de zuivere karak-

tertrekken des Vaders vertonen. Het zijn 

die Johannessen en die Thomassen, die 

Maria’s en die Martha’s. Ze ontvangen ook 

moeders, zegt de Heere. Moeders, dat zijn 

die zeldzame vrouwtjes die er zo de slag 

van hebben, om de jonggeborenen in Sion 

te bakeren, en ze tot Jezus te brengen, 

als middel in ’s Heeren hand. Het zijn de 

Naomi’s, die de Ruths zo heerlijk weten te 

onderwijzen en met Boaz in aanraking te 

brengen.

Ook kinderen krijgen we terug. Dat zijn 

degenen die wij op onze beurt weer door 

woord en wandel, door gebed en voor-

beeld, voor Christus mochten gewinnen. 

Opmerkelijk is het, dat de Heere niet 

spreekt van vaders, die we terug zouden 

krijgen. Onze Vader is de Heere Zelf. Hem 

danken wij ons wezen, Hij onderhoudt ons 

naar lichaam en ziel, van Hem verwachten 

wij alle goeds (Matth. 23:9).

Akkers krijgen we weer honderdvoud 

terug. Wie is in staat om al de akkers van 

een arm kind van God aan te wijzen? Op 

de ene akker groeit zijn koren en gerst, op 

de andere zijn groenten en aardappelen, 

op een derde zijn vlas en katoen, enzo-

voort. En dan nog al die geestelijke akkers 

van de geestelijke Boaz. En dat alles ont-

vangen zij ‘met de vervolgingen’, dat wil 

zeggen in het midden der verdrukking; dat 

ontvangen zij hier, in de tijd.

En hiernamaals? Het eeuwige leven! 

Maar hier weigert onze pen zijn dienst. 

Dat te beschrijven, wat door de woordjes 

‘het eeuwige leven’ omvat wordt, dat is 

ondoenlijk. Het zegt toch verlost van alle 

kwaad, en bezitter en genieter van alle 

goeds te zijn, en dat tot in eeuwigheid. Is 

het dan wonder dat Paulus getuigt, dat 

het lijden dezes tegenwoordigen tijds niet 

te waarderen is tegen de heerlijkheid, die 

aan ons zal geopenbaard worden (Rom. 

8:18)? 

Kind des Heeren, verliet de Heere een-

maal alles, om zó weinig te verkrijgen, wat 

weinig hebben wij te verlaten, om alles 

te verkrijgen. En dat zo zeker! De Heerde 

doet er, om zo te spreken, een eed op, 

zeggende: ‘Voorwaar zeg Ik ulieden.’

Hebt ge ook reeds alles verlaten en zijt ge 

Jezus gevolgd, lezer? Wat trekt het sterkste 

bij u, de wereld en haar begeerlijkheden, 

of de Heere en hetgeen des Heeren is? 

Bedenk, wat het sterkste trekt, dat trekt 

u mee. Die een vriend der wereld wil zijn, 

wordt een vijand Gods gesteld (Jak. 4:4). 

Mocht almachtige genade u trekken. Uit 

en van onszelf verlaten we voor de Heere 

De volgelingen des Heeren 

verlaten wereldse vrede. 
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niets; dan kiezen we de dood boven het 

leven. Gelukkig, dat de Heere ons ertoe 

kan bewerken, want wat niet mogelijk is bij 

de mensen, is mogelijk bij God.

Dat zagen we in de discipelen en bij al 

Gods volk. Des Heeren roepstem kwam 

tot hen en zij werden bereid gemaakt, om 

met verlaten van alles de Heere te volgen. 

Kind des Heeren, hebt ge er spijt van? 

Heeft de Heere tot hier geen woord ge-

houden? Gaf Hij u geen huizen en akkers, 

geen broeders en zusters en moeders? 

Heeft u schade gehad van het volgen van 

de Heere Jezus?

En nu krijgt ge nog oneindig meer. Het le-

ven, witte klederen, palm en kroon. Ja, wat 

alles zegt, wij krijgen God Zelf! Niet maar 

de weldaden, maar de Bron. En dat niet 

uit verdienste, alles uit genade. Hij kroont 

altijd Zijn eigen werk.

‘Uit: ds. G. van Reenen, Een nalezing - 

© Den Hertog, Houten.’

ROLLUIKENROLLUIKEN

Krabbendijke • T (0113) 50 36 35
www.kaangeveltechniek.nl

INFORMEER
NAAR ONZE

SCHERPE
PRIJZEN!

altijd kwaliteit!
G E V E L T E C H N I E K
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Voorwoord

Voor u ligt weer een nieuwe en keurig verzorgde uitgave van de EVK. Deze uitgave 

staat vooral in het teken van ‘wonen’. Dat het thema ‘wonen’ hoogst actueel is, kun-

nen we om ons heen zien en merken. Voor starters op de woningmarkt is het ontzet-

tend lastig om een huis te krijgen. Maar ook voor ouderen die meer zorg nodig hebben 

of kleiner willen wonen is het lastig om iets te krijgen wat aan de wensen voldoet. 

‘Dat we hier niet kunnen blijven wonen 

en geen blijvende stad hebben, is ook zo 

duidelijk gebleken toen we hoorden dat 

één van onze zeer gewaardeerde oud-

fractievoorzitters van de SGP, dhr. B.J. 

van der Vlies overleed in de leeftijd van 

79 jaar. De Heere mocht de bedroefde 

familie sterken in dit verlies. Dat ook wij 

ons mochten haasten en spoeden om 

onzes levens wil! Ook denken we aan de 

gezondheid van onze burgemeester. Ook 

vanaf deze plaats van harte beterschap 

toegewenst! Natuurlijk ook een hartelijk 

welkom aan de waarnemend burgemees-

ter mw. Petra van Wingerden-Boers, veel 

sterkte en Gods zegen toegewenst in het 

uitoefenen van uw taak!’ 

In deze uitgave van de EVK lezen 

we diverse bijdragen waarin we 

meer inzicht krijgen rondom 

het thema ‘wonen’. Ik denk 

dan aan de eerste plaats aan 

de meditatie van wijlen ds. G. 

van Reenen. Deze predikant die 

nog spreekt nadat hij gestorven 

is, heeft vele bijzonder mooie 

geschriften nagelaten waarin hij 

veel onderwijs nalaat. Onderwijs voor 

onbekeerden, maar vooral onderwijs 

voor Gods volk. In deze meditatie kunt u 

lezen over het alles verlaten, onder an-

dere ook het huis. Maar wat krijgen ze er 

veel voor terug! Ja, ze krijgen alles terug, 

de Heere is hun woning, een thuiskomen 

bij de Heere!

Dhr. Roelof Bisschop, een van onze Twee-

de Kamerleden, geeft een inkijkje in het 

reilen en zeilen in Den Haag. De minister 

heeft wat wonen betreft niet stilgezeten. 

Maar het is niet genoeg wat er gebeurd 

is. Verder leest u wat de SGP met dit 

thema aanreikt en zou willen bereiken. 

Want bij het oplossen van dit thema ko-

men er weer nieuwe uitdagingen en 

problemen om de hoek kijken.

Ook vanuit de gemeenteraad 

geeft dhr. Artwin Otte ons een 

interessant inkijkje naar wat 

er de afgelopen tijd is gebeurd 

en laat hij ons zien met welke the-

ma’s men nu bezig is. Wat ook 

heel interessant is, is dat dhr. 

Bert-Jan Ruissen laat zien waar 

Martin van Manen

secretaris

PR-commissie
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ONTWERP | VOORBEREIDING | COÖRDINATIE

     Harthoorn Shovelverhuur Waarde

Julianastraat 21, 4414 AP Waarde

Tel.: 06 - 22263207 / 0113 - 502787

E-mail: harthoornsw@gmail.nl

Europa mee bezig is wat ‘wonen’ betreft. 

Via een achterdeur is zelfs de Europese 

Unie erbij betrokken. Verder gaat hij nog 

in op waar hij zoal mee bezig is.

Verder komen er nog artikelen en bij-

dragen langs die te maken hebben met 

de verkiezingen van D.V. volgend jaar 

maart. Onze wethouder dhr. Maarten 

Both neemt ons in zijn bijdrage mee in de 

speerpunten van het nieuwe verkiezings-

programma. De SGP-Jongeren gaan in 

op een door hen georganiseerde thema-

avond. Tot slot is er nog iets te lezen uit 

het verleden, de betrokkenheid van wijlen 

ds. F. Mallan bij de politiek. Leest u snel 

verder!
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Van de voorzitter
We kennen allemaal het beeld van een klein kind dat roept: ’ikke zelluf doen’. Zou 

dat anders of beter worden bij het ouder worden? Helemaal niet. 

Pas sprak ik een hoogbejaarde vrouw 

die haar rijbewijs moest inleveren. 

Voortaan maar met de bus. Fijn dat 

er een buurtbus is, toch? Je wordt dan 

gereden en je kunt onderweg van het 

uitzicht genieten. Nou dat had ik verkeerd 

ingeschat, het antwoord was: ’dacht het 

niet, ik kan zelf nog rieën!’ We houden 

de touwtjes graag zelf in handen. In 

onze moderne maatschappij horen we 

dan over ‘zelfbeschikking’. Denk aan de 

Coöperatie Laatste Wil die pleit voor 

voor zelfbeschikking aan het sterfbed 

en het wetsvoorstel voltooid leven. 

Langzaam maar zeker dringt het binnen en 

beïnvloedt het ons denken. Heel subtiel: bij 

de griepprik gaat de overheid ervan uit dat 

u komt. Anders dient u zichzelf actief af te 

melden. 

Trouwen in gemeenschap van goederen 

is gewijzigd naar huwelijkse voorwaarden. 

Wanneer we de actualiteit bezien, zien 

we een zekere gulzigheid naar een 

‘bandeloos’ leven. Uiteraard in 

een sympathieke verpakking 

van ‘solidariteit’. Prof. Shirley 

R. Steinberg schrijft in 2005 

al over Nederland als ‘het 

Sodom en Gomorra van 

de Westerse beschaving’. 

Amerikaans socioloog Mike A. 

Males schrijft: ‘The low country 

sinks lower’. Somber en naargeestig? Nee, 

het tekent onze persoonlijke opstand, 

verzet, onwilligheid en tegenstand tegen 

God. Die onkruidwortel van willen zijn 

als God is onuitroeibaar. Ook dit is 

weer een roepstem en kruispunt met 

twee richtingen: alles zelf doen of alles 

overgeven? Dit is zeker (Jer. 4:27): ‘Want 

zo zegt de HEERE: Dit ganse land zal een 

woestheid zijn (doch Ik zal geen voleinding 

maken)’. Dan zegt de kanttekening: ‘dat 

is, Ik zal het niet gans uitmaken (vernielen 

red.), maar Mijn genade nog onder Mijn 

toorn mengen, en mij een overblijfsel en 

zaad behouden in Jakob’. Hoe kan dat? Dat 

is het geheim vanuit het Welbehagen 

van God (Jer. 30:11). 

De HEERE heeft Jakob 

vrijgekocht en Hij heeft hem 

verlost uit de hand desgenen, 

die sterker was dan hij. Dat 

is het: God alles en wij niets. 

Niet van beneden naar boven, 

van bovenaf naar beneden. 

Daar kon Jakob en de kreupele 

dhr. P.J. Dorst

voorzitter GA 

Die onkruidwortel van  

willen zijn als God  

is onuitroeibaar.
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Jakobsgemeente mee door deze wereld en 

eruit. ‘Op Uw zaligheid wacht ik, Heere’. En 

dat Jakob echt in de Hemelse Heerlijkheid 

is weten wij zeker naar het getuigenis 

van de Zaligmaker (Matth. 8:11). Hij heeft 

niet tevergeefs verwacht. ‘Zalig zijn zij, 

die Zijn geboden doen, opdat hun macht 

zij aan den boom des levens, en zij door 

de poorten mogen ingaan in de stad. 

Maar buiten zullen zijn de honden, en 

de tovenaars, en de hoereerders, en de 

doodslagers, en de afgodendienaars, en 

een iegelijk, die de leugen liefheeft, en doet’ 

(Openb. 22:14, 15).

Dat is het: God alles 

en wij niets.
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Uw grondverzet is Goud waard!

Weelweg 4c| 4414 AW Waarde| Tel. 0113-504545

info@goudgrondverzet.nl|www.goudgrondverzet.nl
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Uit de gemeenteraad

Woningnood!

Als je op dit moment in Krabbendijke 

woont, je bent er opgegroeid, hebt 

verkering gekregen, je wilt trouwen en 

je gaat er op zoek naar een geschikte 

woning, dan is het bijna onmogelijk om 

die te vinden. Dan laat ik daarbij nog maar 

buiten beschouwing of zo’n woning ook 

betaalbaar is. Zeker als je er rekening 

mee wilt houden dat de lasten daarvan 

op basis van één inkomen opgebracht 

moeten kunnen worden. Dat is niet alleen 

in Krabbendijke zo. Ik ken jongeren die in 

Oostdijk en Waarde al lange tijd op zoek zijn 

naar een woning en ook in Yerseke, Rilland, 

Hansweert en Kruiningen is dat het geval.

Naar de mening van onze fractie is het 

zorgen voor voldoende woningen voor onze 

inwoners nu juist één van de belangrijkste 

taken van de lokale overheid. Vandaar 

dat wij daar ook afgelopen jaar intensief 

aandacht voor hebben gevraagd. Laten we 

duidelijk zijn, dit is absoluut geen probleem 

wat alleen in Reimerswaal speelt. Veel 

factoren waarop we in Reimerswaal 

geen invloed hebben, spelen hier 

een rol. Maar dat is geen enkele 

reden om in Reimerswaal niet 

iets actiever te zijn hiervoor.

Bij de behandeling van de 

kadernota (waarin de visie 

van onze gemeente voor 

de komende vier jaar is 

verwoord) in juni dit jaar 

hebben we het initiatief genomen om 

een motie in te dienen. Deze motie roept 

het college op om te zorgen dat er in elke 

kern van onze gemeente bouwgrond 

beschikbaar komt of -in overleg met lokale/

regionale initiatiefnemers- nieuwbouw 

woningen. Deze motie is unaniem door de 

gemeenteraad aangenomen.

Bij de behandeling van de begroting in 

oktober dit jaar hebben we die oproep 

herhaald. Concreet hebben wij ook 

aangegeven dat onnodige regeldruk en 

lange doorlooptijden voorkomen moeten 

worden. Natuurlijk moeten we zorgen 

dat plannen goed onderbouwd en 

weloverwogen tot stand komen. 

Maar allerlei rapporten en 

onderzoeken vragen die weinig 

of geen toegevoegde waarde 

hebben, daar moeten we 

naar onze mening echt mee 

stoppen. 

Er kwam afgelopen jaar 

een bestemmingsplan 

Artwin Otte

Gemeenteraadslid SGP

Natuurlijk moeten we  

zorgen dat plannen goed 

onderbouwd en welover-

wogen tot stand komen.
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langs in onze gemeente waarbij een 

bestaande woning met schuren werd 

gesloopt. Daarvoor wordt een woning 

met garage teruggebouwd en daarvoor 

was een algemene beschrijving nodig 

met elf onderzoeksrapporten (over 

bodemgesteldheid, stikstof, vleermuizen 

enzovoorts). Totaal 255 pagina’s! Gelukkig 

is er in Nederland over het algemeen 

sprake van een goed doordachte 

ruimtelijke ordening, wat belangrijk is, 

maar wij vinden dit wel echt doorslaan. 

We zijn blij dat er afgelopen jaar in Yerseke 

in de wijk Steehof kavels uitgeven zijn, 

zodat er weer gebouwd kan worden. 

Belangrijk is op korte termijn nieuwe 

locaties vast te stellen waar toekomstige 

uitbreidingen van Yerseke plaats kunnen 

vinden. Tussen het eerste plan om een 

nieuwe locatie te ontwikkelen en de bouw 

van de eerste woningen, ligt immers al snel 

een periode van drie tot vijf jaar.

We hebben in oktober 2018 een motie 

ingediend om binnen een jaar grond uit 

te geven in plan Rozeboom. Dit najaar is 

het eindelijk zover dat er daadwerkelijk 

kavels uitgegeven kunnen worden. Daar 

zijn we blij mee. Hopelijk kan er op die 

manier ook weer wat doorstroming komen 

in woningmarkt. Het is van belang dat we 

ook voortvarend aan de slag gaan met het 

oude veilingterrein. De grond is eigendom 

van de gemeente, dus in dat opzicht zijn 

er geen belemmeringen. Uiteraard zijn wij 

ons ervan bewust dat het van belang is dat 

het totaalplaatje van dit gebied duidelijk is, 

om te voorkomen dat er verkeerde keuzes 

gemaakt worden. Echter, er is ook een 

gevaar dat er te lang gewacht wordt om 

een keuze te maken. En geen keuze maken 

is een verkeerde keuze!

Het realiseren van appartementen door 

Cedrah in zowel Krabbendijke als Yerseke 

hadden wij al graag gerealiseerd gezien. 

Lastig is dat wij als gemeente niet meer 

kunnen doen dan faciliteren. Cedrah moet 

dit gaan realiseren. Het is ons meer dan 

duidelijk dat die behoefte er is.

In Rilland is het inmiddels wel zover dat 

alle procedures doorlopen zijn, zodat er 

bij de kerk een appartementencomplex 

gerealiseerd kan worden. Wij zetten 

ons aanvullend hierop in om ook een 

uitbreidingsgebied voor woningbouw te 

realiseren.

Uiteindelijk heeft dit probleem alles met de 

leefbaarheid van een dorp te maken. Als 

onze jongeren wegtrekken omdat er geen 

woningen zijn, bestaat het risico dat zij niet 

meer terugkomen waardoor op termijn 

voorzieningen zoals scholen en winkels 

ook ten onder gaan. 

Ik ben me bewust dat we als fractie in dit 

dossier een vrij stevig standpunt innemen. 

Het kan gemakkelijk en goedkoop lijken 

om alleen te zeggen wat er fout gaat of te 

lang duurt. Maar wij kiezen deze stevige 

Ik ben me bewust dat we als 

fractie in dit dossier een vrij 

stevig standpunt innemen.
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inbreng op een constructieve manier en 

doen dat vanuit een zorg over wat wij zien 

en horen. We hebben ook aangegeven dat 

wij bereid zijn om financiële middelen vrij 
te maken om te zorgen dat allerlei plannen 

voortvarend behandeld kunnen worden.

Een ander punt waarvoor wij afgelopen 

tijd aandacht hebben gevraagd, is het 

ombouwen van met name winkelpanden in 

de centra van onze dorpen tot huisvesting 

voor arbeidsmigranten. Inmiddels is er in 

de gemeenteraad een besluit genomen 

wat ervoor zorgt dat dit tegengegaan 

kan worden. Dat er winkelpanden leeg 

komen te staan is helaas een gevolg van 

het feit dat er onder andere steeds meer 

online gewinkeld wordt. Die ontwikkeling 

wil ik zeker niet stimuleren, sterker nog, 

ik wil bij deze de oproep doen om vooral 

bij onze lokale ondernemers te kopen. 

We zijn er echter van overtuigd dat deze 

ontwikkeling zich door zal zetten en dat we 

voor de winkelpanden die leeg komen te 

staan een goede invulling zullen moeten 

zoeken. Naar onze mening is dat niet 

het opdelen in zoveel mogelijk kleine 

appartementen om er maar zoveel mogelijk 

arbeidsmigranten te kunnen huisvesten, 

met parkeerproblematiek en dergelijke als 

gevolg. Wij zijn blij dat we als gemeenteraad 

besloten hebben dat het college aan de 

slag moet en kan om dit tegen te gaan. We 

zijn ons bewust dat het beslist niet altijd 

eenvoudig is om een passende invulling 

te krijgen, maar waarom kunnen we in 

zo’n bestaand pand of op zo’n locatie geen 

mooie (senioren)appartementen maken 

voor onze inwoners?

We zijn ons er ook van bewust dat 

arbeidsmigranten onmisbaar zijn voor 

veel van onze lokale ondernemers. Als het 

gaat over huisvesting, is het dan ook zeker 

nodig dat er voor arbeidsmigranten goede 

en menswaardige huisvesting is. Onze 

denklijn daarbij is echter dat locaties bij 

bijvoorbeeld bedrijven hiervoor geschikter 

zijn dan huisvesting in de centra van onze 

dorpskernen. Een andere denklijn hierin 

is om één of meerdere locaties in onze 

gemeente te zoeken waar bijvoorbeeld 

zo’n honderd arbeidsmigranten gehuisvest 

kunnen worden. Daar kan dan gezorgd 

worden voor kwalitatief goede huisvesting 

waarbij beheer belangrijk is. Ons 

uitgangspunt hierbij is dat wij in onze 

gemeente evenveel ruimte bieden voor 

huisvesting van arbeidsmigranten als dat er 

in onze gemeente werkzaam zijn. 

Per 1 januari 2022 zal de wet 

opkoopbescherming in werking treden. 

Die geeft gemeenten de mogelijkheid om 

gebieden aan te wijzen waar beleggers 

of investeerders geen woningen meer 

op mogen kopen. Wij hebben het college 

We zijn ons er ook van 

bewust dat arbeidsmi-

granten onmisbaar zijn 

voor veel van onze lokale 

ondernemers. 
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gevraagd om te kijken welke mogelijkheden 

dit biedt voor onze gemeente. We zouden 

graag voorkomen dat een investeerder 

uit de Randstad in onze dorpen woningen 

opkoopt. Dit zorgt er namelijk voor dat 

er meer woningen beschikbaar blijven 

voor onze eigen inwoners. Wel moet goed 

gekeken worden naar een juiste invulling 

hiervan. Er zijn bijvoorbeeld ook lokale 

investeerders die een woning kopen en 

daarna doorverhuren of ouders die een 

woning kopen om die aan hun kinderen te 

‘verhuren’.  Aangezien ook de verhuurmarkt 

behoorlijk krap is moeten we hier op een 

verstandige manier mee omgaan. Maar met 

deze nieuwe wet komen er mogelijkheden 

die benut moeten worden. 

Uit bovenstaande blijkt dat wij op diverse 

manieren proberen onze bijdrage te 

leveren om tot een goed huisvestingsbeleid 

te komen en concreet om te zorgen voor 

voldoende woningen.  

Mochten er ideeën leven om deze 

problematiek aan te pakken dan vernemen 

we dat graag.

We zouden graag voorko-

men dat een investeerder 

uit de Randstad in onze 

dorpen woningen opkoopt. 

Metaalbewerking JDK

Zuidweg 35

4413NL  Krabbendijke

www.metaalbewerkingjdk.nl

info@metaalbewerkingjdk.nl

0113 –40 8000

Engineering

Verspaning

Machinebouw

Plaatwerk
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Krabbendi jke  -  Goes  -  N ieuwerkerk  -  Koudekerke

info@gebrweststrate.nl gebrweststrate.nl

Uw specialist in 

intern-transport!

ONT WERP   AANLEG ONDERHOUD TUINBEPL ANTING

GRINTWEG 79, YERSEKE, TEL. 0113-572075  

VERKOOP@TUINCENTRUM-NIEUWENHUIJSE.NL 

WWW.TUINCENTRUM-NIEUWENHUIJSE.NL

D É  T U I N -

S P E C I A L I S T 

I N  D E  R E G I O

Valckenisseweg 41  |  4411 BP Rilland

T 0113 55 13 39  |  info@saman-schilders.nl  |  www.saman-schilders.nl

AL RUIM 

45 JAAR! 

Diensten

Binnenschilderwerk

Buitenschilderwerk

Wandafwerking

Beglazing
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Van de wethouder
In D.V. maart 2022 zijn er weer gemeenteraadsverkiezingen. In politiek Reimerswaal 

is dat inmiddels wel te merken. Debatten worden scherper gevoerd en de drang bij 

partijen om zich nadrukkelijker te profileren is duidelijk aanwezig. Dat maakt het 
besturen van een gemeente soms lastiger, maar anderzijds kan het ook wel zorgen 

voor duidelijkheid over ieders positie op de verschillende thema’s. Boven dit artikel 

zou deze keer ook net zo goed ‘Van de lijsttrekker’ kunnen staan, omdat er een 

aantal zaken aan de orde komen vanuit die rol.

De afgelopen maanden is er binnen de 

SGP al veel werk verzet in de aanloop 

naar de verkiezingen. Eind maart ben 

ik door de afgevaardigden gekozen als 

lijsttrekker. Daar spreekt vertrouwen 

uit, maar het voelt vooral als een grote 

verantwoordelijkheid! 

In de politiek wordt een lijsttrekker 

erg belangrijk gevonden. Tijdens de 

ledenvergadering in maart heb ik gezegd 

dat we daarbij, zeker als SGP, wel wat 

kanttekeningen moeten plaatsen. Als 

het goed is, gaat het niet op de 

‘poppetjes’. Het moet gaan om 

de inhoud, om de boodschap. 

Een boodschap gefundeerd 

op Gods Woord. Dat geeft ons 

een vaste koers, los van de 

waan van de dag. Samen met 

alle betrokkenen zullen we 

daar, in de aanloop naar de 

verkiezingen en ook daarna, inhoud aan 

proberen te geven.

Kandidatenlijst

Veel werk is ook verzet door het bestuur 

en de selectieadviescommissie. Er is 

een kandidatenlijst vastgesteld waar we 

tevreden mee mogen zijn. Naast de mix in 

leeftijd, werkkring en woonplaats is er ook 

oog geweest voor de continuïteit binnen 

de fractie. De meeste fractieleden hebben 

zich weer beschikbaar gesteld. Het meest 

ervaren fractielid, Rien Bruinooge, stopt 

na veertien jaar met het raadswerk. We 

kennen Rien als iemand waar het prettig 

mee samenwerken is, die inhoudelijk en 

gedegen zijn bijdrage levert en ook een 

duidelijke principiële boodschap heeft 

als de gelegenheid zich voordoet. 

We danken hem (alvast) voor 

zijn jarenlange inzet, hoewel hij 

nog in functie is tot D.V. maart 

2022.

Kiezen voor de kern

Ter voorbereiding op de 

verkiezingen wordt ook 

Maarten Both

Wethouder

Het moet gaan om de 

inhoud, om de boodschap. 
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nagedacht over het verkiezingsprogramma 

en de campagne. Onze campagneleider, 

raadslid Daniël van Iwaarden, heeft 

hierin een coördinerende rol. In 

opdracht van het bestuur is een concept 

verkiezingsprogramma opgesteld. In goed 

overleg met de PR-commissie, het bestuur 

en de fractie is ‘Kiezen voor de kern’ de titel 

van het verkiezingsprogramma en dus ook 

de nieuwe slogan geworden. Een nieuwe 

slogan die past bij de vaste koers die we als 

SGP varen. In deze slogan zit een dubbele 

betekenis:

 Kiezen voor de Kern: politiek bij een 

geopende Bijbel. Denk aan thema’s 

als zondagsrust, waarde van het 

gezin, rentmeesterschap, bestrijden 

van onrecht en oog hebben voor de 

zwakkeren.

 Kiezen voor de kern: iedere kern, 

ieder dorp krijgt aandacht. Denk 

aan thema’s als wijken en dorpen 

aantrekkelijk houden en zorgen voor 

voldoende woningen voor verschillende 

doelgroepen in elke kern. Maar ook het 

op peil houden van voorzieningen.

Met het verkiezingsprogramma maken we 

duidelijk waar we voor staan en wat we de 

komende jaren willen bereiken. 

Bouwen

Bouwen en wonen zijn belangrijke thema’s 

binnen mijn portefeuille als wethouder. Het 

tekort aan woningen is een landelijk thema. 

Er zijn structureel te weinig woningen 

beschikbaar. Dat gaat ook onze gemeente 

niet voorbij. De oplossing is vaak minder 

simpel dan het lijkt. Toch doen we er alles 

aan om de woningbouw te versnellen. We 

zijn blij dat er inmiddels gebouwd wordt in 

Steehof III in Yerseke en dat we bouwkavels 

gaan uitgeven in de wijk Rozeboom IV in 

Krabbendijke. Veel gemeenten kijken daar 

met enige jaloezie naar, maar het is voor 

ons absoluut geen reden om achterover 

te leunen. We willen de komende jaren 

in verschillende kernen bouwgrond gaan 

uitgeven. 

Over de bouw van woningen in Annahof 

(Waarde) hebben we goede afspraken 

gemaakt met de ontwikkelaar. Het gaat 

om twee twee-onder-één-kapwoningen 

en zes levensloopbestendige woningen. 

De benodigde bestemmingsplanwijziging 

is inmiddels in gang gezet. We hopen 

dat er door deze ontwikkeling in Waarde 

doorstroming in de woningmarkt op gang 

komt. 

Zowel in Yerseke als in Krabbendijke zijn we 

in gesprek met Cedrah en hun ontwikkelaar 

over de bouw van appartementen. Wat ons 

betreft moeten er nu echt stappen gezet 

worden. 

In Yerseke lijkt dat te gaan lukken. 

Na een aanpassing van het ontwerp 

heeft het college (onder voorwaarden) 

medewerking toegezegd. De kaders 

In opdracht van het bestuur 

is een concept verkiezings-

programma opgesteld.
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voor het plan zijn duidelijk zodat de 

initiatiefnemers de plannen verder uit 

kunnen werken. 

In Krabbendijke zijn die kaders al veel 

langer duidelijk. De ontwikkelaar die 

voor Cedrah gaat bouwen is bezig om de 

gronden die nodig zijn te verwerven. Vanuit 

de gemeente hebben we daar wel enige 

druk op gezet, omdat we de afgelopen tijd 

te weinig voortgang hebben gezien. Als 

gemeente willen we op korte termijn verder 

met deze ontwikkeling. Krabbendijke wacht 

hier al veel te lang op! 

Tenslotte

Tot zover een aantal ontwikkelingen 

rondom de verkiezingen vanuit de SGP en 

de woningbouw vanuit het college. Mocht 

u vragen of opmerkingen hebben over 

bovenstaande of andere zaken, neem dan 

gerust contact op!

Maarten Both

m.both@reimerswaal.nl

Zowel in Yerseke als in 

Krabbendijke zijn we in 

gesprek met Cedrah en 

hun ontwikkelaar over de 

bouw van appartementen. 
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Van de Gemeentelijke  
Afdeling Reimerswaal

Selectieadviescommissie 2022-2026
Hoe komt een kandidatenlijst tot stand?

Achterliggende maanden heeft het bestuur van de gemeentelijke afdeling van de 

SGP te Reimerswaal zich voorbereid op de komende gemeenteraadsverkiezingen 

van D.V. 16 maart 2022. Tijdens één van de bestuursvergaderingen die in maart 

j.l. plaatsvond werd dan ook een selectieadviescommissie gevormd. Deze 

commissie heeft als taak om aan het bestuur een advies te geven over de gewenste 

kandidatenlijst voor de gemeenteraadsverkiezingen. Daarbij wordt ook de plaats 

van de personen op de lijst gemotiveerd. Om dit advies te kunnen geven, voert ze 

gesprekken met bovenste kandidaten van de lijst en weegt ze na de gesprekken de 

diverse kandidaten tegen elkaar af.

SGP-Reimerswaal bestaat uit twee 

Plaatselijke Afdelingen, namelijk PA-

Kruiningen en PA-Yerseke en drie 

Plaatselijke Kiesverenigingen, namelijk 

PKV-Krabbendijke, PKV-Rilland-Bath en 

PKV-Waarde.

Deze verschillende PA/PKV’s hebben 

achterliggend voorjaar vijf tot tien SGP-

leden vanuit hun plaatselijke afdeling/

kiesvereniging aangemeld bij 

het bestuur van de SGP-

gemeentelijke afdeling te 

Reimerswaal.

Dit zijn ook de namen van de 

huidige raadsleden die ook 

weer een nieuwe raadsperiode 

beschikbaar zijn en namen van 

SGP-leden die onder andere 

beschikbaar zijn voor de 

functie van gemeenteraadslid. 

Al deze namen komen op een groslijst. 

Het bestuur van de gemeentelijke afdeling 

bewaart deze groslijst en geeft ze af aan de 

leden van de selectieadviescommissie.

Door het SGP-bestuur (GA) is er een 

drietal plaatselijke SGP-leden (met een 

brede maatschappelijke en bestuurlijke 

ervaring) een drietal GA-bestuursleden 

en de SGP-wethouder gestemd in 

de selectieadviescommissie. 

Bij de samenstelling is zoveel 

als mogelijk gekeken om alle 

Reimerswaalse kernen waar 

een afdeling of kiesvereniging 

van de SGP aanwezig is te 

vertegenwoordigen. In de 

eerste commissievergadering 

wordt een duidelijke 

doel en taakomschrijving 

leden. Aangezien deze vergadering op gepaste afstand in een select 

gezelschap. Eveneens werd in 

M.W. (Rien) Sinke

Secretaris  

GA-Reimerswaal 
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gepresenteerd, daarnaast vindt een selectie 

plaats van personen die daadwerkelijk 

beschikbaar zijn voor de functie van 

raadslid en de personen die lijstvullend 

fungeren. De personen die daadwerkelijk 

beschikbaar zijn voor raadslid ontvangen 

een uitnodiging voor een gesprek met de 

leden van de selectieadviescommissie. 

De huidige fractieleden hebben al in een 

eerder termijn een persoonlijk gesprek 

gehad met leden van het GA-bestuur, 

waarin hun functioneren en voortgang zijn 

besproken.

Naast een hartelijk welkom wordt er 

een gesprek gevoerd waar aandacht 

is voor de volgende kernbegrippen: 

beginselgetrouwheid, deskundigheid, 

politieke affiniteit en integriteit. Dit zijn 

belangrijke criteria waaraan kandidaten 

moeten voldoen. Na ieder gesprek vindt 

er een anonieme stemming plaats die 

veelal een unanieme uitslag geeft. Als 

alle gesprekken plaatsgevonden hebben 

vindt er een eindstemming plaats over 

alle beschikbare kandidaten. Deze 

eindstemming bepaalt min of meer de 

positie op de kandidatenlijst. Verder 

vindt er een evenwichtige verdeling 

plaats waarmee gekeken wordt naar: 

kerkelijke verbondenheid, leeftijd, 

opleiding, maatschappelijke posities en 

goede spreiding van kandidaten over de 

woonkernen. De keuze hiervoor doet de 

selectieadviescommissie gemotiveerd. Per 

plaats geeft ze aan waarom deze kandidaat 

hier is neergezet. Dat betekent dus dat de 

selectieadviescommissie hier uitgebreid 

over doorspreekt.

Als alle posities van de kandidatenlijst 

op een gemotiveerde wijze zijn 

ingevuld, is er sprake van een advieslijst, 

de concept kandidatenlijst. Deze 

concept-kandidatenlijst wordt als een 

advies doorgestuurd naar het GA-

bestuur. Hiermee is de taak van de 

selectieadviescommissie teneinde. 

Vervolgens neemt het GA-bestuur kennis 

van de concept-kandidatenlijst en past 

indien nodig wijzigingen toe. Als er binnen 

het bestuur een akkoord bereikt is over de 

concept-kandidatenlijst wordt deze naar 

de vijf plaatselijke besturen van de SGP in 

Reimerswaal gestuurd. Zij presenteren de 

lijst op hun plaatselijke ledenvergadering 

aan de plaatselijke SGP-leden. 

Het kan gebeuren dat SGP-leden een 

bezwaar hebben of het oneens zijn 

met de invulling van de lijst. Als het een 

gegrond bezwaar is kan het bestuur van 

de plaatselijke afdeling of kiesvereniging 

een verzoek of amendement indienen bij 

het GA-bestuur. Als het GA-bestuur het 

bezwaar gegrond acht, kan de lijst herzien 

Deze concept-kandidaten-

lijst wordt als een advies 

doorgestuurd naar het SGP-

GA bestuur.
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22Leden van de Selectieadviescommissie waren v.l.n.r. dhr. P.J. Dorst, 

dhr. S.D. van Koeveringe, dhr. J.J.D. de Koeijer, dhr. A.J. Verwijs, 

dhr. M.W. Sinke, dhr. M. Both en dhr. J. de Jager (ontbreekt op foto)

worden, want er is nog steeds sprake van 

een concept-kandidatenlijst. 

Wanneer er geen verzoeken of 

amendementen zijn, wordt de lijst 

doorgestuurd naar -en gepresenteerd 

tijdens- de gemeentelijke ledenvergadering 

van SGP-Reimerswaal, waar alle SGP-

leden uit de gemeente Reimerswaal 

worden uitgenodigd. Aan het einde van 

deze vergadering wordt de concept-

kandidatenlijst vastgesteld en is er sprake 

van een defi nitieve kandidatenlijst. 
Dit heeft plaatsgevonden op de GA-

ledenvergadering van j.l. vrijdagavond 15 

oktober 2021 te Waarde. Vervolgens wordt 

voor D.V. 1 november 2021 de defi nitieve 
kandidatenlijst doorgestuurd naar het SGP-

hoofdbestuur te Rotterdam en het bestuur 

van SGP-Zeeland.

Het GA-bestuur van SGP-Reimerswaal is 

content met de kandidatenlijst. Het is een 

evenwichtige vertegenwoordiging van de 

brede SGP-achterban. 

Koersvast met een mix aan talent en 

expertise met ruimte voor de komende 

generaties. 
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ELEKTRA | SANITAIR | DAKWERK | VERWARMING | DUURZAME ENERGIE | KLIMAATBEHEERSING | VAN-DE-VELDE.NL

Kwaliteit. Duurzaamheid. Flexibiliteit.

 

Verrassend, veelzijdig en vertrouwd. 

U kunt ook online bij ons bestellen via onze webwinkel: hansweert.spar.nl 

Spar Arie Hak  Leklaan 2-4  Hansweert 

e-mail: ariehak@despar.info 
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Uit de Provinciale Staten

Provinciale politiek in een notendop 

Een vervuilde Westerschelde

De afgelopen maanden is er veel te doen 

over de vervuilde Westerschelde. Het gaat 

nu met name om nieuw bekende giftige 

chemische stoffen die PFAS heten. Deze 
stoffen zitten in veel producten, onder 
andere een anti-aanbaklaag, regenkleding 

of blusschuim. 

Het vermoeden bestaat dat deze 

chemische stoffen van bedrijven uit 
Vlaanderen komen en rechtstreeks op 

de Schelde worden geloosd. Zeeuwse 

bedrijven hebben een verbod op het 

lozen van zeer zorgwekkende stoffen 
op de Westerschelde. Onder andere 

de fabriek van 3M in Zwijndrecht ligt 

onder de loep van de Vlaamse regering. 

Het blijkt dat het bedrijf volgens de 

vergunning legaal chemische stoffen mag 
lozen op de Schelde. Dat leidde tot grote 

verontwaardiging, zowel in Vlaanderen 

als in Zeeland. Inmiddels neemt 

de Vlaamse Regering stappen 

tegen de fabriek en heeft de 

vergunning strenger gemaakt. 

De vervuiling van de 

Westerschelde is helaas 

niet nieuw. Al in de jaren 

‘90 toen de discussie 

over de verdieping van 

de Westerschelde werd 

besproken, kwam dit al aan de orde. De 

SGP heeft toen al in de Staten van Zeeland 

gezegd dat er eerst afspraken gemaakt 

moeten worden over een schonere 

Schelde om daarna pas te praten over 

verdiepingen. 

Kaartjes van de afgelopen jaren geven aan 

dat de Westerschelde en het kanaal Gent-

Terneuzen minder schoon zijn dan andere 

wateren in Nederland. Het heeft er alle 

schijn van dat economische belangen 

jarenlang belangrijker zijn geweest dan 

volksgezondheid en milieu. De Bijbelse 

opdracht om goed om te gaan met de 

aarde moeten we niet veronachtzamen. 

Dat is de reden waarom de SGP-

Statenfractie opnieuw aandacht vraagt 

voor die belangenafweging. Wanneer 

worden woorden omgezet in acties om de 

Westerschelde echt schoner te krijgen? 

Er zijn veel vragen over wat de 

status is van de vervuiling. 

Heeft het gevolgen voor de 

zeegroenten die we snijden? 

Krijg je last als je veel zwemt 

in de Westerschelde? Voor 

al deze vragen heeft de SGP 

gevraagd om een bijeenkomst 

met experts te organiseren 

voor Provinciale Staten van 

Zeeland om antwoord te 

Harrold  

van de Velde

Statenlid  

SGP-fractie Zeeland 
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geven op de vele vragen. Op 20 oktober 

vond de bijeenkomst plaats. Het blijkt dat 

er nog weinig Zeeuwse meetgegevens 

bekend zijn op basis waarvan onder 

andere het RIVM adviezen zou kunnen 

geven. 

De SGP heeft aangedrongen op snelheid 

en coördinatie als het gaat om de 

vervuiling. Snelheid omdat mensen die 

wonen langs de Westerschelde nu vanaf 

juni al vragen hebben en veel nog niet 

beantwoord kan worden. Coördinatie 

omdat er veel overheden betrokken 

zijn: de Minister van Infrastructuur en 

Waterstaat, Rijkswaterstaat, NVWA, 

Provincie, Regionale Uitvoeringsdienst 

Zeeland, gemeenten, etcetera. 

We kunnen een voorbeeld nemen aan de 

eenduidige manier van communiceren 

in Vlaanderen met specifieke adviezen 
per gemeente. De SGP-Statenfractie 

houdt nadrukkelijk vinger aan de 

pols over de volksgezondheid en het 

milieu in de Westerschelde. Dat geldt 

ook voor eventuele gevolgen voor de 

ontpoldering van de Hedwigepolder en 

andere werkzaamheden in en rond de 

Westerschelde. We staan in nauw contact 

met Tweede Kamerlid Chris Stoffer 
om gezamenlijk op te trekken naar de 

minister.

Wonen in Zeeland

Een ander belangrijk thema in Zeeland 

is de woningbouw. Gemeenten zijn 

verantwoordelijk voor het maken van 

bestemmingsplannen en het afgeven 

van bouwvergunningen. De Provincie 

kan stimulansen geven en soms zijn 

er specifieke regels opgenomen in het 
provinciale Omgevingsplan ten aanzien 

van het gebruik van de schaarse ruimte. 

De SGP-Statenfractie heeft drie 

onderwerpen hoog op de agenda staan: 

 Meer werk maken van de duizenden 

leegstaande panden in onze provincie 

om de leefbaarheid te verbeteren; 

 Centrale (grotere) woonvoorzieningen 

voor arbeidsmigranten om de wijken te 

ontlasten; 

 Het mogelijk maken van woningbouw in 

de kleine kernen. 

Er staan zo’n vijfduizend woningen en 

andere gebouwen in Zeeland leeg, vaak in 

slechte staat. Dat is door heel de provincie. 

Ook in Reimerswaal, denk bijvoorbeeld 

aan het oude hart van Hansweert. Voor 

de leefbaarheid is dat funest, het zorgt 

voor onveiligheid en in het straatbeeld is 

het onwenselijk. Mede op initiatief van de 

SGP is er dit jaar één miljoen euro subsidie 

beschikbaar gesteld om leegstaande 

panden op te knappen en te hergebruiken. 

De Bijbelse opdracht  

om goed om te gaan met  

de aarde moeten we niet 

veronachtzamen.
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Daar is enorm veel gebruik van gemaakt. 

Ook D.V. volgend jaar wordt er opnieuw 

een bedrag beschikbaar gesteld. 

De druk in de woonwijken ten aanzien 

van arbeidsmigranten is hoog. Het beleid 

in alle Zeeuwse gemeenten verschilt van 

elkaar. Het is onwenselijk om in een straat 

allemaal woningen te hebben die worden 

opgekocht door uitzendbureaus en waar 

arbeidsmigranten worden gehuisvest. 

Sommige gemeenten hebben hiervoor 

nadere regels gesteld. Reimerswaal waar 

regels zijn om binnen een bepaalde 

straal niet meerdere woningen te hebben 

die gebruikt mogen worden voor de 

huisvesting van arbeidsmigranten is 

daarvan een goed voorbeeld. De SGP-

Statenfractie ziet dat er vaak discussie is 

over grootschalige woonvoorzieningen, 

terwijl dat juist wel een oplossing kan zijn 

voor overlast, verloedering en andere 

problemen in woonwijken. Laten we die 

centrale plekken goed en met elkaar 

regelen. 

 

Ook woningbouw in kleine kernen is voor 

de SGP-Statenfractie een speerpunt. In 

de vorige periode hebben we met een 

motie gezorgd voor de mogelijkheid om 

te kunnen bouwen in kleine kernen voor 

natuurlijke aanwas. Een aantal weken 

terug was ik in Waarde waar ik met eigen 

ogen heb gezien dat het nodig is om hier 

blijvend aandacht voor te vragen. Kleine 

uitbreidingen moeten snel gerealiseerd 

kunnen worden. Als dat leidt tot botsingen 

met provinciale regels, dan willen we 

vanzelfsprekend nagaan of Provinciale 

Staten dit kan veranderen. Vaak heeft 

het te maken met de plannen van de 

gemeente die op meerdere plekken 

woningbouw wil realiseren, maar zelf de 

volgorde bepaalt. 

Provincie en gemeenten hebben in de 

afgelopen maanden nieuwe afspraken 

gemaakt in de Woonagenda waardoor 

men elkaar helpt om kwalitatief goede 

woningen te realiseren. Voor starters, 

gezinnen, ouderen en arbeidsmigranten. 

De SGP-Statenfractie staat in goed 

contact met de lokale SGP-fracties in de 

gemeenten om te horen welke problemen 

er zijn en hoe samengewerkt kan worden 

aan oplossingen. 

Zoals u merkt, zijn er veel thema’s die 

onze aandacht vragen in heel Zeeland. De 

SGP-Statenfractie levert inbreng met de 

vijf Statenleden. Graag horen wij ook uw 

ideeën. U kunt contact met ons zoeken via 

zeeland.sgp.nl of volg onze sociale media.

Ook woningbouw in  

kleine kernen is voor  

de SGP-Statenfractie  

een speerpunt.
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Uit de Tweede Kamer

Alle steentjes helpen

Net voor het zomerreces was er een debat met de minister van Binnenlandse Zaken 

over de bouwopgave. Dat leek het laatste debat over het thema ‘Wonen’ te zijn 

dat de Kamer met deze minister ging voeren. De verkiezingen waren al ruim vier 

maanden achter de rug, en de wens (of de hoop) was dat er voor de zomer een nieuw 

kabinet zou zijn. Inmiddels staat echter het volgende debat over dit thema met 

dezelfde minister voor de deur. De problemen op de woningmarkt zijn er helaas niet 

minder op geworden. 

Tijdens dergelijke ‘laatste debatten’ bestaat 

altijd de neiging om terug te blikken. 

Wat ging er goed? Wat kon er beter? 

Waarom is voor optie A gekozen en niet 

voor maatregel B? Maar in debatten heb 

je daar jammer genoeg weinig tijd voor. 

Één kritiekpunt heb ik de minister wel 

meegegeven: er is de afgelopen jaren veel 

aandacht geweest voor meer woningbouw 

in stedelijke gebieden en minder voor de 

regio. De Foodvalley, Overijssel en ook 

Zeeland heb ik daarbij als voorbeelden 

genoemd. Uiteraard was het opbouwende 

kritiek, een volgende minister kan dat weer 

goedmaken!

Waar tijdens zo’n kort debat de 

tijd niet voor is, kan hier wel. 

Waar staan we nu op de 

woningmarkt en wat moet er 

de komende jaren gebeuren? 

Dat er nog veel werk verzet 

moet worden, staat vast. 

Inmiddels heeft iedereen de 

nare gevolgen van de krappe 

woningmarkt in zijn of haar 

omgeving gemerkt. Denk aan jongeren en 

starters die nauwelijks een woning kunnen 

kopen door de sterk stijgende prijzen. Of 

ouderen die hun woning niet uit kunnen, 

omdat er simpelweg geen seniorenwoning 

beschikbaar is. Maar ook huurders die 

jaarlijks te maken krijgen met flinke 
huurstijgingen. Problemen zijn er te over.

Tijdens het debat over ‘Wonen’ voor 

de zomer heb ik eerlijk toegegeven 

dat de minister de afgelopen jaren 

niet stilgezeten heeft. Er is een hoop 

gebeurd. Zo is de buidel getrokken 

voor de Woningbouwimpuls. Dit is 

een pot met geld voor gemeenten 

om woningbouwprojecten te 

ontwikkelen of te versnellen. 

De Woningbouwimpuls heeft 

vruchten afgeworpen. De 

regeling is fors overtekend 

en er zijn veel projecten 

mee ondersteund. In 

allerlei woondeals hebben 

diverse partijen bovendien 

afspraken gemaakt die 

Roelof Bisschop

Tweede Kamerlid SGP
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ervoor moeten zorgen dat er veel 

meer gebouwd gaat worden. Dat is 

belangrijk, want de problemen lossen 

we niet alleen op met meer geld. Meer 

samenwerking, bijvoorbeeld tussen 

gemeenten, kan veel goed doen. En ten 

derde: er zijn aanpassingen gedaan in de 

overdrachtsbelasting. Recente starters op 

de woningmarkt zullen het herkennen, 

de overdrachtsbelasting voor starters 

is afgeschaft. Een mooi voordeel voor 

starters en een duwtje in de rug op de 

woningmarkt. Hoewel er ook nadelen aan 

kleven, zoals opdrijving van de prijs.

Maar het was niet genoeg om de 

woningmarkt weer vlot te trekken. Gezien 

het woningtekort is dat ook niet in een 

paar jaar opgelost. Er is nog een hoop 

werk aan de winkel. En, zoals ik tijdens het 

debat waar ik al aan refereerde ook heb 

gezegd, zeker de problematiek in de regio’s 

moet daarbij niet vergeten worden. De 

woningnood stopt niet bij de grenzen van 

de Randstad. In heel veel gemeenten is het 

voor jongeren lastig om aan een woning te 

komen. In Reimerswaal is dat ook niet altijd 

even gemakkelijk. En wat te denken van de 

trek van de stad naar het platteland. Steeds 

meer woningzoekenden kunnen in de stad 

geen woning meer vinden of betalen en 

trekken daarom naar omliggende regio’s. 

Met een grotere druk op de woningmarkt 

daar als gevolg. 

In de Kamer leeft breed de wens dat in een 

volgend kabinet een minister van Wonen 

terugkeert. Ook de SGP ziet daarin kansen. 

Het woonthema kan niet een onderwerp 

zijn dat een minister er maar even bij 

doet. Het verdient alle aandacht. Maar 

nog belangrijker is dat er meer regie komt 

vanuit het Rijk, want ‘de markt’ alleen is 

niet in staat om in de woningbehoeften 

te voorzien. En nee, dat betekent niet dat 

projectontwikkelaars geen ruimte meer 

krijgen of dat gemeenten maar braaf 

moeten uitvoeren wat Den Haag bepaalt. 

Zeker niet, lokale bestuurders weten veel 

beter wat er lokaal nodig is. Decentraal 

wat kan, centraal wat moet. Meer regie kan 

wel zorgen voor meer samenwerking. En 

die samenwerking is hard nodig. Maar met 

alleen stimuleren en faciliteren komen we 

er niet. Uiteindelijk heeft het ook veel met 

geld te maken. Als projecten niet rendabel 

zijn, worden ze snel van tafel geveegd. En 

het verleden leert dat een kleine bijdrage 

van het Rijk soms grote positieve gevolgen 

kan hebben. 

In de politiek is veel aandacht voor het 

Waar staan we nu op de 

woningmarkt en wat  

moet er de komende  

jaren gebeuren?

De woningnood stopt  

niet bij de grenzen  

van de Randstad. 
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tekort aan woningen. Bouwen lijkt de 

remedie voor alle problemen. Dat is 

natuurlijk ook een belangrijk deel van de 

oplossing. Maar met ‘bouwen’ alleen komen 

we er ook niet. De hoge huizenprijzen 

komen namelijk niet alleen door het 

tekort aan woningen. De prijzen worden 

ook omhoog gestuwd door verruimde 

leennormen. Met name tweeverdieners 

konden in de afgelopen jaren steeds 

meer geld lenen voor de aankoop van 

een woning. De afschaffing van de 
overdrachtsbelasting voor starters zorgt 

naast de voordelen voor starters er ook 

voor dat ze meer te besteden hebben, wat 

weer leidt tot hogere huizenprijzen. En wat 

te denken van de extreem lage rente? Geld 

op de spaarrekening levert nauwelijks nog 

iets op, het kan veel voordeliger zijn om 

geld in stenen te beleggen. Kortom, er moet 

niet alleen veel meer gebouwd worden, 

ook aan de vraagzijde van de woningmarkt 

kan nog wel het een en ander verbeterd 

worden.

Het aanpakken van de woningmarkt levert 

niet alleen oplossingen op, maar ook grote 

uitdagingen. Meer woningbouw vraagt 

meer bouwgrond. Waar mogelijk moet 

die binnenstedelijk gevonden worden, 

maar in sommige regio’s zal daarvoor 

buitenstedelijk gezocht moeten worden. 

Daarnaast vraagt meer woningbouw 

ook meer voorzieningen. Denk aan 

wegen, winkels en natuur. Dat zorgt 

voor vraagstukken op het gebied van de 

ruimtelijke ordening. Een goede ruimtelijke 

inrichting van Nederland vraagt om 

slimme keuzes en slimme investeringen. 

Een huis bouw je niet voor vijf jaar en 

een natuurgebied kun je niet zomaar 

verplaatsen. De keuzes van nu hebben 

gevolgen voor de ruimtelijke inrichting 

in de toekomst. Dat geldt zeker voor het 

woningbouwdossier.

Kortom, we staan voor grote uitdagingen 

als het om het thema ‘Wonen’ gaat. Dat 

geldt in Den Haag, maar zeker ook lokaal. 

Ook in de gemeente moeten belangrijke 

keuzes gemaakt worden. Bouwen we 

genoeg in elke kern? Hoe zorgen we ervoor 

dat er voor elke doelgroep voldoende 

gebouwd wordt? Zo probeert ieder op de 

eigen plek een steentje bij te dragen aan 

het oplossen van het woningtekort. En we 

hebben ieder steentje hard nodig. Zodat 

we gezamenlijk bouwen aan de gezonde 

woningmarkt.

Het aanpakken van de 

woningmarkt levert niet 

alleen oplossingen op,  

maar ook grote uitdagingen.
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Uit het Europees Parlement

Brussel bouwt via achterdeur ook aan woonbeleid

Op het eerste gezicht heeft de EU weinig 

te maken met het thema ‘wonen’. Europa 

gaat toch vooral over handel, landbouw, 

milieu enzovoort? Maar schijn bedriegt. 

Mede door het Europese beleid zijn onze 

huizen erg duur geworden. Evenals de 

energie van uw woning. En meer zaken 

staan in de Brusselse steigers.

Toen ik opgroeide in de ouderlijke woning 

in Oostdijk, leek het zo eenvoudig. Als 

je goed spaarde, kon je een huis en 

hypotheek veroorloven. Als je kinderen 

kreeg en hard werkte, kon je verhuizen 

naar een groter huis. 

Maar hoe is dat nu? De prijzen swingen 

de pan uit. Veel jongeren kunnen zich 

amper nog een woning veroorloven. De 

gemiddelde vierkante-meterprijs van 

woningen in Reimerswaal is 2.556 euro. Dit 

is een forse stijging vergeleken met vorig 

jaar (2.137 euro).

Wat mij dan opvalt, is dat dit 

een trend is in heel Europa. 

In de landen met de euro 

stijgen de huizenprijzen met 

6,1 procent. Niet zo hard als 

in Nederland, maar toch is de 

trend vrij algemeen.

Het laat zich verklaren: de 

hypotheekrente is historisch 

laag door het beleid van de Europese 

Centrale Bank (ECB). Die probeert zo de 

economie aan te zwengelen, maar vooral 

ook een helpende hand te bieden aan de 

schuldenrijke Zuid-Europese landen. 

De president van De Nederlandsche 

Bank (DNB), Klaas Knot, ziet de hoge 

huizenprijzen als een risico: “Voor een 

deel komen de stijgende huizenprijzen 

door de lage rente en het rentebeleid van 

de centrale banken zal uiteindelijk van 

invloed zijn op de huizenprijzen”, erkende 

hij bij RTL op 11 oktober. En dat wil hij 

dan oplossen door een belasting op de 

hypotheekvrije woningwaarde! 

Als SGP zijn we niet gelukkig met dit 

rentebeleid van de ECB. De lage rente 

mag dan gunstig zijn voor Zuid-Europese 

landen, maar zij is dat niet voor Nederland. 

Deze ongelijkheid is wel een nadeel van 

de euro: de rente geldt direct voor 

alle negentien landen in de 

Eurozone. Onze SGP bepleit 

dat de ECB niet steeds het 

zwakste land moet helpen, 

maar soms een ‘achterdeur’ 

kan openzetten: landen die het 

te benauwd krijgen, zouden 

de kans moeten krijgen 

om te vertrekken. Ik denk 

daarbij eerder aan een Zuid-

Bert-Jan Ruissen

lid Europees  

Parlement voor de SGP
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Europees land dan aan Nederland. Een iets 

hogere rente zou veel jongeren, maar ook 

spaarders en gepensioneerden ten goede 

komen.

Fit for 55 

Maar verder heeft de EU toch niet te 

maken met mijn woning? Nou, ook hier 

bedriegt de schijn. De Europese Unie wil 

bijvoorbeeld ook dat woningen bijdragen 

aan bescherming van het klimaat.

Denk aan zonnepanelen en 

warmtepompen. Denk ook aan betere 

isolatie van de oude woningen waar de 

warmte nu door de kieren naar buiten 

vliegt. Ook in Zeeland hebben we van zulke 

huizen en gebouwen staan. De gebouwde 

omgeving is goed voor ruim 30% van het 

totale energieverbruik in Nederland. Daar 

valt dus nog best wat te besparen.

Onze EU-commissaris Frans Timmermans 

presenteerde in het Europees Parlement 

grootse projecten met mooie namen zoals 

‘Green Deal’ en ‘Fit for 55’. Dat laatste 

doet misschien denken aan sportieve 

55-plussers, maar dat is het niet: het gaat 

erom dat de EU klaar is om 55% minder 

CO2 uit te stoten in 2030.

U kunt de komende jaren daarom snel veel 

meer isolatie, zonnepanelen, windmolens, 

warmtepompen verwachten. De EU heeft 

daarvoor ook grote budgetten aan leningen 

en giften beschikbaar voor overheden. 

Op zichzelf vindt de SGP het goed dat 

we isolatie verbeteren, ook als Europese 

overheid. Voor het klimaat maakt het 

geen verschil waar je woont. Het klimaat is 

wereldwijd. Dus bijdragen zijn welkom van 

zowel stad als platteland, zowel Zeeland 

als Nieuw-Zeeland, van zowel burgers als 

bedrijven (ook boeren).

Wel hebben we zorg over de balans tussen 

fossiele en niet-fossiele energiebronnen. 

De afbouw van olie en steenkool moet 

in gelijk tempo gaan als de opbouw van 

duurzame energie als zonnepanelen en 

windmolens. Maar in veel landen is die 

balans nu zoek en daarom schiet de prijs 

van aardgas nu omhoog. Veel landen zien 

aardgas als een ideale ‘transitie-energie’: 

als er even geen wind of zon is, kun je snel 

de energiecentrale met aardgas een tandje 

hoger zetten.

Wat de SGP betreft mag ook kernenergie 

in dat rijtje opgenomen. ‘Ons’ Borssele 

verdient een jonger broertje of zusje. 

Kerncentrales zijn ontzettend ‘groen’: 

ze stoten immers geen grammetje CO2 

uit. Bovendien zijn ze een zeer stabiele 

aanvulling op de zon- en windenergie. 

De EU heeft die kerncentrales nu echter 

nog uitgesloten van allerlei regelingen, 

Het aanpakken van de 

woningmarkt levert niet 

alleen oplossingen op,  

maar ook grote uitdagingen.
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maar wat ons betreft moet kernenergie 

voorrang krijgen. Gelukkig dat de Franse 

president zich nu aan onze zijde heeft 

geschaard. Nu de Nederlandse regering 

nog...

Landbouw

Dan nog even over de ruimte voor het 

wonen. Politieke partijen zoals D66 

willen een miljoen huizen bijbouwen in 

Nederland. Ze willen de veestapel halveren, 

mede om ruimte te creëren. Daar gaat de 

EU toch niet over? Inderdaad, daar gaat de 

EU nu eens niet over. Hoeveel huizen een 

gemeente als Reimerswaal bouwt of sloopt, 

gaat Brussel niet aan. En dat moet ook zo 

blijven, vindt de SGP.

Maar wonen op het platteland wordt wel 

sterk bepaald door het EU-beleid voor 

plattelandsontwikkeling, evenals het 

Gemeenschappelijk Landbouw Beleid (GLB). 

Met de hectaresubsidies houden ze de 

groene weilanden en uienakkers in stand. 

Meer dan de Nederlandse overheid, hecht 

de EU nog aan een sterke landbouw in 

ons continent. Het landbouwbeleid was 

het eerste beleidsterrein waarvoor Brussel 

bevoegdheden kreeg. De reden is dat we 

altijd onze bevolking zelf moeten kunnen 

voeden. We mogen voor ons dagelijks brood 

nooit afhankelijk worden van landen als 

Rusland. De crisis met het dure aardgas 

uit Rusland moet een les zijn voor ons 

landbouwbeleid. We moeten niet de sleutels 

van onze graanschuren uit handen geven! 

We mogen voor ons 

dagelijks brood nooit 

afhankelijk worden van 

landen als Rusland.
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Wat dat betreft, maak ik me wel zorgen 

over plannen van Frans Timmermans: 

hij wil toe naar fors meer biologische 

teelt (25% van het areaal) en half zoveel 

gewasbeschermingsmiddelen in 2030. 

Dat klinkt allemaal mooi, maar het is zeer 

riskant. Drie studies voorspellen al dat 

de landbouwproductie 10-15 % zal dalen, 

omdat bijvoorbeeld plantenziekten minder 

goed bestreden kunnen worden. 

Als dat doorgaat, houd ik mijn hart vast 

voor een kaalslag in onze mooie Zeeuwse 

polders. De landbouw moet wel lonend 

zijn. Het wereldwijde klimaat is er niet bij 

gebaat als de teelt wordt vervangen door 

import uit andere werelddelen. Sterker nog, 

op school leerden we al dat Zeeland uniek 

is door zijn vele zonnige dagen. Dat maakt 

onze provincie ook juist geschikt voor veel 

soorten landbouw.

Bescheiden

Als SGP in het Europees Parlement werken 

we aan een bescheiden Europa, ook op 

het gebied van wonen. De ECB mag een 

toontje lager zingen als het gaat om de 

rente. Verder moet de EU ruimte bieden 

aan landen die kerncentrales en een sterke 

landbouw willen houden. Alleen zo houden 

we een onafhankelijk en zelfvoorzienend 

Europa, waar het goed wonen is voor 

iedereen.
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De EU, een gepasseerd station? 
Op vrijdagavond 15 oktober j.l. was Europarlementariër Bert-Jan Ruissen als 

spreker op de GA-vergadering in dorpscentrum Meerwaarde te Waarde. Hij heeft 

hier gesproken over ‘de EU, een gepasseerd station?’. Hij heeft uiteengezet hoe de 

geopolitieke rol van de Europese Unie minder belangrijk geworden is in de afgelopen 

jaren en welke problemen dat kan opleveren. Anderzijds heeft hij ook benadrukt dat 

de SGP geen Europese superstaat wil met verregaande samenwerking op het gebied 

van defensie en ethische onderwerpen.

Tijdens een treinreis richting Roosendaal 

reed de machinist per abuis station Rilland-

Bath voorbij. De machinist kwam hier vrij 

snel achter, stopte, liep terug door de trein 

naar de andere kant en sukkelde terug naar 

station Rilland-Bath. Terugkeren op een 

gepasseerd station is dus mogelijk.

Met deze anekdote begon Bert-Jan 

Ruissen zijn verhaal. Hierna gaf hij 

aan dat de geopolitieke rol van de EU 

inderdaad kleiner geworden is. Dit is 

bijvoorbeeld gebleken bij het nieuwe 

militaire samenwerkingsverband tussen de 

Verenigde Staten, Australië en Engeland, 

waarbij Frankrijk (en dus de EU) gepasseerd 

werd en een onderzeebootorder van 40 

miljard dollar werd opgezegd. Ook de 

chaotische evacuatie uit Afghanistan 

bewees de geringe militaire rol 

van de EU ten opzichte van de 

VS. Een ander voorbeeld is 

dat met betrekking tot Israël 

de EU eigenlijk geen rol meer 

speelt in de bemiddelingen 

in het Midden-Oosten. Na 

het vertrek van Trump was er 

in de EU de hoop dat onder 

Biden betrekkingen tussen de EU en 

de VS hersteld zouden worden, maar 

dat blijkt niet zo te zijn. Bij problemen 

zoals in Afghanistan is het antwoord van 

voorstanders van Europa altijd meer EU en 

een sterkere EU, terwijl dat volgens de SGP 

echt niet altijd het juiste antwoord is. 

De redenen van de achtergestelde positie 

van de EU zijn geld en eigengereidheid. 

Er is binnen de NAVO een afspraak 

dat alle lidstaten minimaal 2% van het 

BNP besteden aan defensie. De meeste 

lidstaten halen dit niet, terwijl de VS 

ongeveer 3,4% van het BNP uitgeeft aan 

defensie. De eigengereidheid van de EU 

kwam bijvoorbeeld naar boven in het 

atoomverdrag met Iran. Trump trok daar 

de stekker uit omdat Iran zich niet aan 

de afspraken hield. De VS legden 

vervolgens weer sancties op. Dit 

in tegenstelling tot de EU die dan 

nog blijft pappen en nathouden 

om te proberen Iran tot inkeer 

te brengen. En zo zijn er meer 

voorbeelden.

De vraag kan rijzen of het 

nu een probleem is dat de 

Stefan Bruinooge

PR-commissie SGP
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geopolitieke rol van de EU zo klein geworden 

is. De bedreigingen zijn echter serieus. 

China neemt sluipenderwijs steeds meer 

macht over op de wereld. Rusland staat 

te rammelen aan de oostgrenzen van de 

EU, Iran gaat door met atoomverrijking, 

etcetera. Dat zijn bedreigingen waar de 

EU nu niet gemakkelijk het hoofd aan kan 

bieden. Bovendien zouden we landen als 

Taiwan beter kunnen beschermen als we 

slagvaardiger zouden zijn. Ook zouden we 

meer kunnen doen voor de christenen in 

bijvoorbeeld Myanmar en Pakistan. 

Na de pauze was er de gelegenheid om 

vragen te stellen. Daarbij kwam onder 

andere de situatie in Polen en Hongarije 

op het gebied van seksuele diversiteit 

aan de orde. De conclusie is dat dit soort 

onderwerpen niet in de EU beslecht moeten 

worden, omdat dit zorgt voor verdeeldheid. 

“Houd dit alsjeblieft decentraal”, aldus Bert-

Jan Ruissen. Er werd ook een vraag gesteld 

over kernenergie. De SGP is hier voorstander 

van zolang de veiligheid gegarandeerd 

kan worden, dit past in een gespreid 

energiebeleid. Verder kwam de situatie van 

Israël nog ter sprake. De spanningen rond 

Israël lopen op, hetgeen zeer waarschijnlijk 

tot een confl ict zal leiden, volgens Ruissen. 
Al met al was het een fi jne avond waar veel 
besproken is en het was erg fi jn om elkaar 
als leden weer een keer fysiek te ontmoeten 

en bij te kunnen praten. 
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SGP Jongeren
Thema-avond Vrijheid van Onderwijs 1 oktober

Afgelopen 1 oktober hebben we als 

SGP-Jongeren Reimerswaal en Midden-

Zeeland voor het eerst in lange tijd weer 

een fysieke avond georganiseerd in het 

Hoornbeeck College Goes. Deze avond 

stond het thema ‘Vrijheid van Onderwijs’ 

centraal. De relevantie van dit thema 

sluit aan bij de aanhoudende kritiek 

op dit Grondwetsartikel. De roep om 

herziening wordt steeds luider in Den 

Haag. Denk aan het voorstel van het 

PvdA-kamerlid De Hoop begin oktober om 

het Grondwetsartikel te moderniseren, 

wat inhoudt dat scholen een open 

toelatingsbeleid moeten voeren. Daarom 

is er reden van zorg aangezien een 

herziening geen verruiming betekent, maar 

beperking voor bijzondere scholen. 

Maar wat houdt artikel 23 van de 

Grondwet in? Het huidige Grondwetsartikel 

dateert grotendeels uit 1917. In dat jaar 

werd na jarenlange strijd een politiek 

compromis bereikt, waardoor er financiële 
gelijkstelling kwam tussen bijzonder en 

openbaar onderwijs. Het Grondwetsartikel 

is hiermee de legitimatie voor het 

bestaansrecht van bijzondere scholen om 

op grond van eigen overtuigingen scholen 

te stichten. 

Debatleider Leander Tramper, voorzitter 

a.i. landelijk bestuur SGPJ, begon de avond 

met het inhoudelijk opwarmen van het 

publiek aan de hand van stellingen. Het 

publiek werd gedwongen tot het bekennen 

van kleur op scherpe stellingen als: 

‘Scholen hebben de plicht om ieder kind 

zonder voorwaarden te accepteren’ of 

‘Het bestuur van een bijzondere school 

mag ingrijpen als sprake is van een 

homoseksuele relatie tussen leerlingen’. 

Ook stellingen over het stopzetten 

van financiering of het (vermeende) 
spanningsveld met Artikel 1 van de 

Grondwet passeerden de revue. 

Hierna volgde de introductie van de 

sprekers met scherpe vragen over de 

politieke ligging en hun visie op het recente 

Gomarusdebat. De sprekers uit het 

werkveld waren twee schoolbestuurders 

van een reformatorische en een openbare 

middelbare school, namelijk Jan Bakker 

(Calvijn College) en Klaas Terlage 

(Scholengroep Pontes). Daarnaast spraken 

vanuit de politiek SGP-Tweede Kamerlid 

Roelof Bisschop en fractievoorzitter van 

de Statenfractie PvdA Zeeland Ralph van 

Hertum. 

De eerste stelling van het deel waar de 

sprekers de degens kruisten, luidde: ‘De 

vrijheid van onderwijs moet niet verder 

beperkt worden’. Bisschop verdedigde 

deze stelling tegenover Terlage. Bisschop 

stipte hier de reeds genoemde tendens 
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aan van modernisering en aanpassings- 

en scoringsdrang. Terlage benadrukte 

gedurende dit debat dat allerlei leerlingen 

welkom zijn op (zijn of) een openbare 

school en vanuit de vrijheid van het kind 

gedacht moet worden. 

De tweede stelling van de avond, 

ingebracht door Terlage en verdedigd 

richting Bakker, was: ‘De overheid moet de 

burgerschapsopdracht concreter invullen 

en bij scholen, die in strijd handelen met de 

burgerschapsopdracht, kunnen ingrijpen’. 

Terlage wees in het debat op de effecten 
van bubbels (bijvoorbeeld reformatorische) 

tegenover vrijheid waarin kinderen 

opgroeien. Verder was hij van mening dat 

er scheefgroei en onbegrip van elkaar in 

de maatschappij ontstaat wanneer het 

maatschappij-onderwijs gekleurd wordt 

gedoceerd aan de jeugd. Hierbij noemde hij 

hoofdzakelijk voorbeelden met betrekking 

tot jongeren met een niet-Westerse 

migratieachtergrond. Bakker en Terlage 

vonden elkaar in de invoering van een 

eventuele dienstplicht. 

Na een gezellige pauze volgde een derde 

debatronde waarbij Bakker de volgende 

stelling poneerde: ‘Wanneer de uitingen 

van docenten in strijd zijn met de identiteit 

van de school moet het bestuur kunnen 

(blijven) optreden’. Bakker wees Van 

Hertum erop dat onderwijs en opvoeding 

nauw met elkaar zijn verbonden. Het is 

daarom van belang dat onderwijs op school 

aansluit bij de overtuiging van de ouders. 

Bovendien wees Bakker op het feit dat een 

docent een contract aangaat met de school 

en zich zodoende dient te conformeren aan 

de door de school gestelde regels rondom 

identiteitsbehoud. Bakker vergeleek het 

contract van een docent met het feit dat 

een lid van Stichting Wakker Dier zich ook 

niet openlijk bezig kan houden met het 

jagen op dieren. Opmerkelijk was dat Van 

Hertum zich aansloot bij de opvatting van 

Bakker dat een school vrij is om de eigen 

identiteit vast te stellen, alhoewel hij vond 

dat hieraan wel beperkingen zitten. 

De laatste en vierde stelling van de 

avond was: ‘Elke school moet een open 

toelatingsbeleid voeren’. Bisschop stelde 

dat dergelijke dwang, zoals het voeren van 

een open toelatingsbeleid, tot gevolg heeft 

dat het schoolonderwijs dan niet meer 

aansluit bij de overtuiging van ouders. En 

aangezien onderwijs en opvoeding nauw 

met elkaar verbonden zijn, staat dit het 

uitdragen van bijvoorbeeld reformatorisch 

onderwijs dat gestoeld is op Gods Woord in 

de weg. Erg opvallend was dat Van Hertum 

Bisschop bijviel en het ermee eens was 

dat scholen eisen mogen blijven stellen. 

Desondanks vond Van Hertum wel dat 

een praktiserende homoseksuele leerling 

niet tegengehouden mocht worden in zijn 

gedragingen.

De kern van de discussie is en blijft of 

Gods Woord nog mag doorklinken in het 

onderwijs. Het begint bij het verbieden van 

identiteitsverklaringen, maar waar eindigt 

het? Het is van cruciaal belang om juist nu op 

te blijven komen voor onze (grond)rechten!
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Een getuigend vertegenwoordiger 
“Ook op politiek terrein heb ik me niet afzijdig willen houden.”  Dit zijn de woorden 

van wijlen ds. F. Mallan. J. Mastenbroek heeft in zijn boek ‘Israëls Wachter sluimert 

niet’ op een treffende wijze het leven van wijlen ds. F. Mallan beschreven. Een 
markant predikant  en tot op hoge leeftijd actief. In deze bespreking kijken we onder 

andere naar hoofdstuk 19, dat gaat over zijn ‘neventaken’ (o.a. verrichtingen t.o.v. de 

SGP). Al willen we over zijn leven ook iets beschrijven.

Frans Mallan werd geboren op 18 april 

1925 in Rotterdam. Thuis was het geen 

vetpot. Het was de tijd van de crisis, het 

gebeurde vaak genoeg dat Frans maar 

acht suikerkorrels op zijn boterham kreeg. 

Al vanaf zijn derde jaar had hij diepe 

indrukken van dood en eeuwigheid. Op een 

nacht wist hij niet meer hoe hij zalig moest 

worden, het werd een vluchten van kamer 

in kamer. “Toen het twaalf uur was, zag ik 

de hel open, alsof alle duivelen op mij als 

een prooi aanvielen. Maar toen kwam de 

Heere, Die me als het ware uit hun klauwen 

verloste, over met Zijn Woord: Is deze niet 

als een vuurbrand uit het vuur gerukt?” 

Toen hij zes jaar was, las hij al Wilhelmus à 

Brakels ‘Redelijke Godsdienst’ in oude druk! 

Als schoolkind gevoelde hij al, dat hij 

predikant moest worden. De Heere 

werkte door in zijn jonge leven 

en hij mocht weten dat zijn ziel 

gered was door Christus alleen. 

Al op jonge leeftijd sprak de 

Heere: “Is deze niet om Mijn Naam 

te vermelden?” Daarin lag zijn 

roeping al verklaard, maar dat zag 

hij pas later. Op school staarde hij 

vaak in de lessen voor zich uit, mijmerend 

over hoe hij een bepaalde tekst ooit 

zou moeten verklaren. Er waren 

leerkrachten die dat begrepen en 

thuis met zijn ouders bespraken. 

Er was ook een leerkracht die dat 

niet begreep: “Die man slingerde 

eens een boek door het klaslokaal 

naar mijn hoofd. Hij zag mij voor 

een dagdromer aan en had er 

geen enkel besef van wat er in 

mijn binnenste omging.” 

Martin van Manen

secretaris

PR-commissie
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Na de Tweede Wereldoorlog was het zijn 

voornemen dat hij weer aan de slag zou 

gaan bij zijn oude baas. Dat was slager 

Houtman waar hij eerder ook gewerkt had 

voordat hij dwangarbeid voor de Duitsers 

had moeten verrichten. “Maar na die 

afspraak met mijn baas kwam ik thuis en 

toen sprak de Heere: ‘Zegt gijlieden niet: 

Het zijn nog vier maanden en dan komt 

de oogst?’ (Joh. 4:35) In die tijd werd het 

mij vanbinnen opgebonden dat de velden 

wit waren om te oogsten en dat ik ander 

werk zou moeten doen dan het slagersvak.” 

Zo meldde hij zich bij de kerkenraad van 

Rotterdam-Zuid. Die verleende hem een 

attest. Ds. G.H. Kersten voegde er nog aan 

toe dat het bij het curatorium zou blijken of 

dit het werk van de Heere was. Dit zei hij met 

het oog op zijn nog jonge leeftijd. Dit zorgde 

voor bestrijding bij de jonge Mallan. 

De dag dat hij bij het curatorium moest 

verschijnen werd de een na de ander 

afgewezen. “Ze maakten me van binnen 

van alles wijs: Je zult straks wel horen dat 

het geen echt werk met je is, en dergelijke 

inwerpselen meer. Tenslotte was ik aan de 

beurt. Toen ik binnenkwam, ging het bij 

ds. Fraanje als bij Samuël en David: ‘Zalf 

hem, want deze is het’.” Frans Mallan werd 

toegelaten nadat hij zijn bekering, roeping 

en zending verteld had. Ds. M. Hofman werd 

er door bemoedigd. Hij zat in het donker en 

was vertwijfeld of de Heere nog wel werkte. 

Nadat Mallan toegelaten was vertelde hij in 

tranen aan ds. Fraanje dat de Heere toch 

nog werkte. Na de beroepbaarstelling werd 

de weg gewezen naar de gemeente van 

Bruinisse, waar hij door ds. J. Fraanje werd 

bevestigd. 

In 1971 wilden sommigen (waaronder ds. 

E. Du Marchie van Voorthuijsen) binnen 

de SGP een voorkeursactie houden om ds. 

F. Mallan de Tweede Kamer in te krijgen. 

Zo zou er een getuigende stem gehoord 

kunnen worden. Toch was ds. Mallan er 

benauwd onder. Er werden 12.720 stemmen 

uitgebracht op ds. Mallan. Niet genoeg voor 

een zetel, daar waren 20.000 stemmen voor 

nodig. Het ging niet door. 

In 1979 ging ds. Mallan samen met dhr. 

L.M.P. Scholten naar de Tweede Kamer om 

het abortusstandpunt toe te lichten. Dit was 

gevraagd nadat er door de synode protest 

was aangetekend tegen de abortuspraktijk 

in Nederland. Toen hij moest spreken kreeg 

hij vanaf de tribune van alles naar zijn hoofd 

geslingerd. Maar hij heeft daar alle bezwaren 

vanuit Gods Woord mogen uiteenzetten. “Ik 

kan niet anders zeggen dan dat de Heere mij 

heeft bijgestaan. (...) Ik bleef kalm en rustig, 

maar op de tribune was het alsof de hel 

losbarstte. (...) Ik had de woorden uit Gods 

Woord gekregen dat ik voor koningen en 

stadhouders gesteld zou worden. Dat werd 

waar, en ik heb het heel vrijmoedig mogen 

uiteenzetten.”

Er valt nog veel meer te zeggen, men neme 

zelf dit mooie boek ter hand!
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www.wilthagen.nl
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 SGP-Agenda
Gemeente Reimerswaal: 

Vrijdag 14 januari – start van de campagne voor alle belangstellenden – locatie: 

Hervormde kerk Yerseke, meditatie door ds. L. van der Kuijl, muziek door 

dwarsfluitensemble Chasifja o.l.v. Jan Lutijn en Cees van der Hart, orgel  

Dinsdag 15 maart – bidstond voor de verkiezingen

Woensdag 16 maart - gemeenteraadsverkiezingen 

Overige data: 

10 december 2021 - Conferentie "Bijbelse Waarden in Europese Politiek" – locatie: Kasteel 

De Vanenburg te Putten 

Tijdrede:

PKV Krabbendijke, woensdag 11 mei 2022,

Ds. D. de Wit uit Borssele om 19.30 uur in het kerkgebouw van de Gereformeerde 

Gemeente te Krabbendijke.

Voor alle data geldt: Deo Volente
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Buurtschappen  
Stationsbuurt  

en Drie Haasjes
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Voor de gemeentelijke herindeling, die 

plaats vond in 1970, was Rilland-Bath 

een zelfstandige gemeente. Tot deze 

gemeente behoorden o.a. de buurtschappen  

Stationsbuurt en Drie Haasjes.

Stationsbuurt, dat ten oosten van Rilland 

ligt, dankt haar naam aan een gebouw dat 

naast het station Rilland-Bath stond. Toen 

in 1872 het station werd geopend trok het 

veel reizigers aan en kwam de handel tot 

bloei. Het bleef een klein gehucht. Door 

landbouwgoederen en goederenvervoer was 

er voldoende werkgelegenheid. Na een brand 

werd in 1951 een nieuw stationsgebouw 

gebouwd. Dit gebouw is in 2006 afgebroken. 

In de jaren 1950 stond er zelfs een hotel naast 

het spoor dat eveneens door een brand in 

1985 is verwoest. De vroegere losplaats van 

het station wordt nu nog als parkeerplaats 

gebruikt met de nog originele klinkers. Ook 

de weegbrug (en het daarbij behorende 

kantoortje), dat nog in gebruik is, geeft 

herinneringen aan vroegere tijden. Sinds 2014 

noemt men de Stationsbuurt met ongeveer 

165 inwoners het grootste buurtschap van 

Reimerswaal. Ondanks meerdere dreigingen 

van sluiting van het station wordt nog 

dagelijks dankbaar gebruik gemaakt van het 

station.

Nog iets verder ten oosten ligt het gehucht 

Drie Haasjes, dat door de aanleg van de 

Rijksweg in de jaren dertig, aan de andere 

kant kwam te liggen. Het meest bekende 

gebouw was 'De Melksalon'. Hier huisvestte 

eerst een Rijwielherstelbedrijf en kort daarna 

werd er door de eigenaar een lunchroom 

geopend. Door een goede ligging was er later 

ook behoefte om brandstof te gaan verkopen. 

Jaren later werd De 'Melksalon' verbouwd 

tot een café. Anno 2021 is daar Praktijk 'De 

Leylinde' gehuisvest.

SGP_Een vaste koers_najaar( 2021.indd   49SGP_Een vaste koers_najaar( 2021.indd   49 15-11-2021   11:2915-11-2021   11:29



50
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dejagerdetachering.com | Uw solide partner in fl exibele arbeidskrachten

Hoofdweg 60 | 4411 NA  Rilland | +31 (0)113 57 02 35 | info@dejagerdetachering.com

Waarom De Jager Detachering?

Veel sectoren en opdrachtgevers zijn a� ankelijk van het seizoen 

en hebben te maken met piekmomenten. Door middel van gemoti-

veerde uitzendkrachten zorgen wij er graag voor dat u altijd de 

continuïteit en leveringen kunt waarborgen; ook voor de langere 

termijn kunnen wij u volledig van dienst zijn. We hebben een data-

base van gemotiveerde en vakbekwame medewerkers uit Nederland 

en uit heel Europa. Uiteraard zijn wij in het bezit van de benodigde 

certifi caten als NEN4400-1 en SNF. Tevens zijn we lid van de ABU.

Diensten

Wij zoeken voor u de juiste medewerker voor de juiste arbeidsplaats. 

Daarbij begeleiden we het gehele traject, vanaf werving en selectie 

tot en met facturatie en verloning.

Werving & selectie

Onze opdrachtgevers zijn vaak op zoek naar goed en gemotiveerd 

personeel. Wij nemen deze zorg graag uit handen. In ons uitgebreide 

bestand met uitzend krachten selecteren wij de geschikte mede-

werkers. Daarnaast gebruiken we onze contacten in heel Europa om 

nieuwe medewerkers te werven.

Administratie

Naast de werving en de selectie verzorgen we de volledige personeels-

administratie, het uitbetalen van het loon op een Nederlandse of 

buitenlandse bankrekening en maken afspraken over de werktijden. 

Ook kunnen opdrachtgevers gebruik maken van de G-rekening.

Huisvesting en vervoer

Indien gewenst verzorgen we ook de huisvesting van de medewerkers 

in Nederland. Hiervoor hebben we diverse locaties en vormen beschik-

baar. Ook het vervoer van en naar het werk kan door ons georganiseerd 

worden. Hiervoor hebben we diverse bedrijfsauto’s en -bussen.

Sectoren

De Jager Detachering hee�  ruime ervaring in diverse sectoren. Het 

werk bestaat vooral uit sorteren, het inpakken van producten, schoon-

maak- en oogstwerkzaamheden. Hieronder tre�  u een overzicht aan 

van de sectoren waarin onze medewerkers o.a. werkzaam zijn.

Akkerbouw, tuinbouw en frui	 eelt:

• Uienindustrie • Aardappelen  • Landbouw

• Groenten en fruitindustrie • Tuinbouw • Frui� eelt

• (Boom)kwekerijen 

Schaal- en schelpdierenindustrie en visverwerking:

• Verwerking van schaal- en schelpdieren • Viswerking

Metaalindustrie:

• Metaalbewerking • Lassen • Verspanen

Overige sectoren:

• Voedingsmiddelenindustrie • Conservenindustrie • Recycling

• Grond-, weg- en waterbouw • Zuivelindustrie • Horeca

• Beroepsgoederenvervoer • Logistiek

Vraag naar de mogelijkheden. Wij zijn u graag van dienst!

Uw betrouwbare partner in het uitzenden 
van medewerkers in Zuidwest-Nederland.
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Oostpolderweg 2 — Krabbendijke — 0113 - 501001

dierenhokken & speeltoestellen
Kom snel 

  eens langs!

Ook voor kwaliteit speeltoestellen voor uw speelplaats, 

camping, speelboerderij of restaurant!
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